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Dostáváte rádi dopisy? 
Je těžké takhle obecně na tu otázku odpovědět. Jsou dopisy, které se člověk bojí otevřít, protože tuší, že 

přinášejí něco nepříjemného. Takové člověk dostává velmi nerad. 
Na druhé straně jsou ale dopisy, které člověka potěší a povzbudí, udělají mu radost. Osobní dopis od 

dobrého přítele nebo od staré lásky. Oznámení, že jste udělali přijímačky na vysokou školu nebo že jste 
dostali práci, po které jste toužili, nebo třeba že závažné lékařské vyšetření, které jste museli podstoupit, má 
negativní výsledek. 

První epištola Janova je myslím dopis, který člověka musí naplnit nadšením. 
Docela dobře si pamatuju, jak jsem ji četl poprvé. Bylo mi nějakých sedmnáct a teprve jsem začal 

objevovat evangelium o Pánu Ježíši Kristu. Dost jsem se tenkrát trápil, že jsem beznadějný budižkničemu a 
nenapravitelný hříšník; byl jsem přesvědčený, že to Pán Bůh se mnou nemůže vydržet. 

Zkoušel jsem žít podle Božích pravidel – milovat všechny lidi, neodsuzovat, nepomlouvat a nehádat se, 
odpouštět – ale vždycky jsem zjistil, že mi to moc nejde. Tušil jsem, že Bůh přesně ví o každé mojí chybě a 
byl jsem si jistý, že mi to jednou po právu spočítá. 

A pak jsem se v Bibli dostal k první Janově epištole. A k tomu textu, který jsme slyšeli. A tam jsem 
najednou četl takovýhle osobní vzkaz: „Píšu vám, že jsou vám odpuštěny hříchy pro Jeho Jméno. Píšu vám, 
že jste zvítězili nad Zlým. Píšu vám, že jste poznali Otce, toho, který byl dřív než všichni otcové světa. A 
píšu vám, že jste silní a vůbec ne beznadějní!“ 

Musel jsem si to přečíst asi třikrát, než jsem uvěřil, že to tam je opravdu takhle napsané. Věřil jsem (a stále 
věřím), že když tam je píšu vám a já to čtu, patřím do toho vám. Tedy, že ten dopis je mimo jiné i pro mne. 
A psalo se tam o mých hříších, jenže se o nich psalo v minulém čase! Jako o něčem, co je už vyřízená 
záležitost! Něco, co už neplatí a čím se už nemusím zabývat, nebo přinejmenším se toho nemusím bát. 
Řeknu vám, že to byl tenkrát pro mě šok; a vlastně vždycky znovu je, pokaždé, když to čtu znova. 
Jsou nám odpuštěny hříchy, můžeme si užívat Boží vítězství nad potvorou Pokušitelem a poznali jsme 

dobrého nebeského Otce! 
Když jsem pak četl Bibli dál a hlouběji, najednou jsem začal zjišťovat, že tohle je to nejpodstatnější 

sdělení a že všechno ostatní v Písmu z tohoto vychází a k tomuto zase směřuje. Bible je svědectví o dobrém 
a milujícím a odpouštějícím Otci. 
Četli jsme jedno z nejznámějších Ježíšových podobenství. Podobenství o marnotratném synu. Tak se mu 

aspoň obvykle říká. 
Ale možná že ten název není moc výstižný. 
Protože to nejdůležitější v příběhu není sdělení, že „mladej všechny svoje prachy rozfofroval“. Navíc ten 

„mladej“ není jediný, o kom se v příběhu mluví. Ten starší syn by se mohl právem urazit, že se pořád mluví 
jen o tom druhém a na něho se zapomíná. Přitom jeho část historie je stejně důležitá jako toho mladšího. 

Mohlo by se to tedy jmenovat Podobenství o dvou synech. Případně o dvou bratrech. 
To by bylo výstižnější a dobře by to zapadalo do řady biblických vyprávění o mezibratrských vztazích a 

všelijakých třenicích. 
Schválně, jestli si vzpomenete na nějaké biblické příběhy o problémových vztazích mezi bratry? 
(např. dvojčata Jákob a Ezau, Josef a jeho bratři, David a jeho bratři, a ostatně i Davidovi synové nebyli 

zrovna vzorem sourozenecké lásky; nejdál pak sourozeneckou nevraživost dotáhl Kain...) 
Jenže naše podobenství nemá být ani zprávou, jak bratři byli ve při... 
Nejsprávnější shrnutí příběhu by asi znělo: Podobenství o milujícím Otci. 
Ano, Otec je v podobenství tou hlavní a nejdůležitější postavou. Hlavním hrdinou, který celý děj drží 

pohromadě. Ano, právě Otec, proti kterému se obracejí všechny námitky a protesty a zloba obou bráchů a 
který je všechny s nesmírnou trpělivostí a pokornou láskou zbavuje jejich jedovatého ostří. Otec, který je 
někde v pozadí příběhů obou synů, který ovšem svým synům poskytuje bezpečný přístav proti rozbouřeným 
vlnám života. 

Zrekapitulujme si děj: Mladší ze dvou synů si vyžádá od táty svůj podíl z dědictví. Prý to nebylo v tehdejší 
době neobvyklé jednání, synové mohli uplatnit svůj nárok ještě před smrtí rodičů. Na druhou stranu ovšem 



se tatík mohl cítit poněkud zklamaně, až zraněně – jako by ho jeho synáček už chtěl pohřbít, přinejmenším 
ho odstranit ze svého života. „Už tě nepotřebuju...“ 

Nevíme, jak na toto reagoval ten starší, Ježíš se o tom nezmínil. Nevíme, jestli se zlobil už tenkrát. Skoro 
to spíš vypadá, že bráchovi záviděl jeho drzost – že uskutečnil to, co on sám si vůbec netroufnul vyslovit (z 
jeho pozdějších reakcí čiší frustrace a velikánská zloba vůči oběma – bratrovi i otci). 

Je ovšem třeba říct, čeho si málokdo všimne, totiž, že Otec mu k takovému pocitu nezavdal žádný důvod. 
On totiž na žádost druhého syna svůj majetek rozdělili oběma! 

Bohatství nedostal jen jeden, ale oba. A Otec mohl jít na vejminek. 
Starší se svým dílem zodpovědně, byť ne zrovna nadšeně hospodařil. Mladší obratem všechno proměnil na 

jmění přenosné, tedy peníze, sbalil se a vyrazil do světa. 
Netušíme, jak daleko došel. Zjevně někam mimo sféru vlivu židovského – vzhledem k tomu, že se tam 

chovala prasata. Ovšem ne natolik daleko, aby se dostal z dohledu staršího bráchy. Jak zjistíme v posledním 
dialogu celého představení, bratr měl velmi přesné informace o životním stylu svého nehodného sourozence. 
Z jeho reakcí to opět vypadá, že mu to vlastně všechno závidí... 

Je otázka, jestli je co závidět. Mladej chvíli hýří, ale jen dokud se nevyhýří ze všech prostředků. Najednou 
je bez peněz, bez možností a bez kohokoli blízkého, kdo by se ho zastal. 

Zpátky se vrátit nemůže, vždyť to byl on sám, kdo zpřetrhal všechny svazky. Reálně před ním leží dvě 
možnosti: buď pasívně umřít hladem nebo to vzít aktivně a sám se oběsit. 

Díky Bohu našel odvahu k třetímu řešení. „Vrátím se, omluvím se Otci, a poprosím Ho o práci.“ To bylo 
možná nejodvážnější rozhodnutí jeho života. 

Abychom to neprotahovali – Otec ho už vyhlížel, vyběhl mu naproti, vůbec neposlouchal, co syn blábolí, 
ale dal mu jasně najevo, že patří do rodiny stejně jako dřív. Bez ohledu na to, že připravil rodinu o polovinu 
majetku! 

A ještě se pořádá oslava! 
Starší brácha to prostě nesnese. Tohoto se prostě odmítne účastnit. Už od začátku má pocit křivdy, a teď 

dvojnásob. Cítí se ne jako syn, ale jako otrok: „Tolik let ti sloužím a nikdy jsem neporušil žádný tvůj 
příkaz...“ říká tátovi, když za ním (stejně jako za mladým) vyběhne ven z domu. „Nespravedlnost do nebe 
volající, za kterou ovšem můžeš ty, protože protěžuješ tohohle svého mazánka, a mne jen využíváš!“ 

Myslím, že tohle Otce muselo ranit úplně stejně jako předtím odmítnutí mladšího syna. A přece se neurazí 
a neztratí trpělivost. Smířlivě synovi vysvětluje, že je vedle jak ta jedle. Pan syn zjevně zapomněl, že před 
lety Otec rozdělil své jmění oběma stejně a že byla jen jeho volba, že se choval zodpovědně a rozumně, na 
rozdíl od bráchy. 

Tím celý příběh končí. Zůstává otevřené, jestli se tam domluvili, jestli starší syn přijal Otcovy argumenty a 
smířil se s bratrem nebo ne. Nevíme, jestli scéna končí happy endem jako příběh Josefův nebo Jákobův, 
nebo jestli se naopak krize ještě víc prohloubí jako v případě Davidových synů nebo ubitého Ábela. 

Každopádně tady cítíme Ježíšovo dloubnutí do naslouchajících farizeů – protože oni byli jako takoví starší 
bráchové. Vždycky slušní a navenek milí, ale uvnitř plní závisti a užírající se pocitem nedoceněnosti... 

Ve skutečnosti má ovšem příběh dvojí upozornění: 
V prvé řadě zpráva o Otcově lásce nejen k synovi dobrému, ale i k tomu, který dělá neplechu. Když víme o 

tom, že Otec je zde symbolem dobrého Boha a jeho jednání se synem je znamením Božího jednání s námi. 
Bůh nás miluje takové, jací jsme. I když se Mu někdy vzdálíme, stále nás vyhlíží a je připraven odpustit 

těm, kdo se opět obrátí k Němu. 
Zadruhé pak je tady sdělení i pro chvíle, kdy jednáme jako starší z obou synů – uraženě a posuzovačně. 

Bůh nemiluje o nic méně ty, kdo zůstali doma a chovali se ctnostně. A tak jako odpustil mladému 
divočákovi jeho excesy, tak odpustil i staršímu jeho odsuzovačnost a urážlivost. 

A tak nám zůstává to jádro evangelia, tedy dobré zprávy: Bůh není policajt, který stíhá sebemenší 
provinění, aby naplnil spravedlnost. Bůh je Otec, který i když občas musí své děti napomenout, miluje je 
nekompromisní láskou, přijímá je, ať se vracejí z potulky nebo z roboty. 

A to je nesmírně vzácné překvapení, které si za chvíli budeme připomínat i při Večeři Páně. Díky Bohu za 
ně. 

Pane, děkujeme Ti, 
Že nás miluješ, ať bloudíme nebo sedíme doma. 
Dej, ať dokážeme přijmout Tvou lásku k nám i k ostatním Božím dětem, a radovat se ze všeho dobrého, 
čím jsi nás ve své lásce zahrnul. 

AMEN! 


